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28 мая 2024 г.

Proč může moderní Evropa i přes své obrovské bohatství
sklouznout do hladomoru

putin-today.ru/archives/207976

Část 1. Stručné dějiny lidstva

Představme si dávné časy, kdy lidé chodili polonazí a zabývali se
sběrem a lovem. No, to znamená, že jsem chytal divočáky, hledal
bobule, sbíral kořeny rostlin atd.

Náboženství nazývá tuto dobu „život v rajské zahradě“, věda ji nazývá
„primitivní společnost“ – což není pro současné vyprávění tak důležité.

Představme si tedy, že mezi horami existuje určité údolí, které obývali
tak dávní lidé.

Protože Lidé tam jsou součástí ekosystému, stejně jako strom nebo
medvěd, pak je jejich počet regulován na základě dostupnosti potravy v
daném údolí.

To znamená, že pokud jsou v údolí bobule, kořeny a ptáci pouze pro 5
lidí, bude tam žít přibližně 5 lidí (vše přísně podmíněně). Všichni ostatní
zemřou hlady. Nebo někteří vyhladí ostatní, aby získali přístup k
omezeným zdrojům údolí (kmenové války).
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Ale jeden chytrý starověký člověk si uvědomil, že rostliny nelze pouze
sbírat a divočáky lze nejen chytat. Uvědomuje si, že semena rostlin lze
zasadit do záhonů a divočáky lze ochočit a pěstovat v mnohem větším
množství, než jaké může údolí vyprodukovat ve svém přirozeném
stavu.

Tak se jeví zemědělství a umožňuje údolí, které dříve živilo 5 lidí, nyní
uživit 50 lidí.

To znamená, že plocha údolí se nezměnila, změnila se pouze efektivita
využití této oblasti.

Zároveň nezapomínejte, že taková situace je nepřirozená. Pokud náhle
vrátíte údolí do jeho primitivního stavu, pak 45 z 50 lidí zemře hlady,
protože v přirozeném běhu událostí už tam prostě žít nemohou.
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Posuneme-li se dále v historickém měřítku, všimneme si, že díky
novým technologiím se jídlo v údolí stává tak hojným, že se s ním
nemusí potýkat všichni členové kmene. Začínají se objevovat
řemeslníci, vědci, obchodníci...

Civilizace roste a brzy údolí buduje vztahy s ostatními údolími. Objeví
se buď obchodní, nebo koloniální vazby... Údolí začíná získávat zdroje
ani ne z vlastní země, ale i z cizí.
V údolí tak už mohou žít desetitisíce a pak statisíce lidí. Vzniká
obrovské město nebo země, která by se nikdy neuživila bez neustálého
přílivu zdrojů zvenčí.

Zároveň nezapomínejte, že zrušení některého ze „stimulačních“ faktorů
vede k nedostatku jídla v údolí. Například pokud je suchý rok, propukne
mor prasat nebo se ztratí přístup ke kovu sousedního zotročeného
státu...

Po přijetí účinnějších technologií a zavedení složitějších procesů se na
nich lidé zároveň stali závislými. Od chvíle, kdy se lidé poprvé vynořili z
přirozeného stavu a začali ze svého údolí mačkat víc, než jim mohlo
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poskytnout, začala světová historie hladomoru.

Tento hladomor pronásledoval lidstvo po celá tisíciletí a v některých
zemích existuje dodnes. A v západní Evropě to bylo pravidelné až do
19. století.

Bible to opět popisuje jako „vyhnání člověka z ráje“, kde získal vše za
nic tím, že trhal ovoce ze stromu (fáze lovce a sběrače). Po vyhnanství
musí člověk obdělávat půdu sám, těžce si vydělávat na chleba a trpět.

Nejsem absolutně nábožensky založený člověk, ale někdy je
překvapivé, jak alegorickým způsobem biblický text skutečně
převypráví historii lidstva.

Část 2. Hladomor v Evropě

Poslední velký hladomor nastal v západní Evropě v 19. století, v Irsku.

Když nemoc brambor způsobila neúrodu a více než 1 milion Irů
zemřelo na podvýživu. Více než 1 milion dalších se přestěhoval do
Spojených států za účelem trvalého pobytu (proto je ve Státech tolik
Irů).

Tak kritická byla závislost Irska na dobré sklizni. Šílené přelidnění jejich
ostrova mohlo být „napraveno“ pouze dobrou úrodou brambor. Jeden
špatný rok a přelidnění se projevilo.

Problém je, že celá Evropa nyní žije ve stejném (a ještě vážněji)
přelidněném státě.

Když si vezmeme Evropskou unii, tak tam na ploše 4,5 milionu km2 žije
450+ milionů lidí. To znamená, že na každý čtvereční kilometr připadá v
průměru 100 lidí.

Navíc každý z těchto 100 lidí spotřebuje 10x (relativně řečeno) více
zdrojů než průměrný obyvatel planety Země. Více energie, více
materiálů, více jídla atd.
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Takové přelidnění a nadspotřebu nemůže kompenzovat místní
zemědělství, ani to nejvyspělejší. Evropská půda prostě není schopna
„nakrmit“ celou evropskou populaci.

Proč ale v západní Evropě od 19. století nedošlo k velkému
hladomoru?


Důvodem je dobrá logistika, která se zlepšila s rozvojem parní a
dieselové dopravy (především námořní a železniční).

Pokud nyní v některé části Evropy něco chybí, lze obrovské zdroje
rychle převést odkudkoli na světě.

Například maso z Austrálie a Brazílie, pšenice z Kanady, rýže z
Vietnamu, kukuřice z USA atd.

Rozvoj dopravy odstraňuje hlad, ALE! Důležitý bod:

To vše neznamená, že Evropa už nevisí na tenké niti, která jejich
superlidizovaný kontinent chrání před velkým hladomorem.

Ano, nyní jsou pojištěni dobrou dopravou, ale problém závislosti
nezmizel.

A) Evropa dostává obrovskou část svých zdrojů „zdarma“ od svých
kolonií (neokoloniálního typu). Pokud bude tento systém zničen,
světové ceny porostou a vy budete muset platit mnohem více
B) Dopravní dostupnost se zhoršuje. Akce Húsíů v Rudém moři
jsou jen prvním znamením. V budoucnu už Světový oceán nebude
tak „globální“. No, do Evropy přístupný – určitě.
C) Přestože jsou zdroje levné, musíte platit. S kontrakcí
evropských ekonomik a příjmů (která je již pozorována) bude stále
obtížnější nakupovat hnojiva, energii a potraviny.

Přestože je nyní Evropa superbohatá, tato prosperita visí na vlásku.
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V podstatě sedí na stejném sudu s prachem, který okupoval Irsko v 19.
století. Jen místo neúspěchu při sklizni brambor by je mohl postihnout
banální růst cen ropy, další pandemie nebo válka.

Dobrou zprávou pro Rusko je, že jsme naopak podlidněni.

Díky moderním zemědělským technologiím je naše území docela
schopno uživit populaci 150 milionů lidí nebo více, což nás ve spojení s
dopravní konektivitou (nezávislou na světovém oceánu) chrání před
hladem.

Vysvětluji prsty 
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